

FIRST INTERNATIONAL SYMPOSIUM ON THE CONSERVATION OF GEOLOGICAL HERITAGE
11TH-16TH June 1991, Digne les Bains, France

For the first time, more than 150 scientists from all over the world are meeting to exchange about the necessary conservation of the geological sites. At the end of the Conference they adopted an international declaration which defines a new heritage: the geological heritage

International declaration of the rights of the memory of the Earth

- 1 - Just as human life is recognized as being unique, the time has come to recognize the uniqueness of the Earth.
- 2 - Mother Earth supports us. We are each and all linked to her, she is the link between us.
- 3 - The Earth is 4,5 billion years old and the cradle of life, of renewal and of the metamorphosis of life. Its long evolution, its slow rise to maturity, has shaped the environment in which we live.
- 4 - Our history and the history of the Earth are closely linked. Its origins are our origins, its history is our history and its future will be our future.
- 5 - The aspect of the Earth, its very being, is our environment. This environment is different, not only from that of the past, but also from that of the future. We are but the Earth's companion with no finality, we only pass by.
- 6 - Just as an old tree keeps all the records of its growth and life, the Earth retains memories of its past... A record inscribed both in its depths and on the surface, in the rocks and in the landscapes, a record which can be read and translated.
- 7 - We have always been aware of the need to preserve our memories - i.e. our cultural heritage. Now the time has come to protect our natural heritage, the environment. The past of the Earth is no less important than that of human beings. Now it is time for us to learn to protect, and by doing so, to learn about the past of the Earth, this memory before mankind's memory which is a new heritage: the geological heritage.
- 8 - We and the Earth share our common heritage. We and governments are but the custodians of this heritage. Each and every human being should understand that the slightest depredation mutilates, destroys and leads to irreversible losses. Any form of development should respect the singularity of this heritage.
- 9 - The participants of the 1st international symposium on the protection of our geological heritage, including over a hundred specialists from over thirty nations, urgently request all national and international authorities to take into consideration and to protect this heritage by means of all the necessary legal, financial and organizational measures.

Written on the 13th June 1991 in Digne, France.

DECLARATION INTERNATIONALE DES DROITS DE LA MEMOIRE DE LA TERRE

1 - Chaque Homme est reconnu unique, n'est-il pas temps d'affirmer la présence et l'unicité de la Terre ?

2 - La Terre nous porte. Nous sommes liés à la Terre et la Terre est lien entre chacun de nous.

3 - La Terre vieille de quatre milliards et demi d'années est le berceau de la Vie, du renouvellement et des métamorphoses du vivant. Sa longue évolution, sa lente maturation ont façonné l'environnement dans lequel nous vivons.

4 - Notre histoire et l'histoire de la Terre sont intimement liées. Ses origines sont nos origines. Son histoire, est notre histoire et son futur sera notre futur.

5 - Le visage de la Terre, sa forme, sont l'environnement de l'Homme. Cet environnement est différent de celui de demain. L'homme est l'un des moments de la Terre ; il n'est pas finalité, il est passage.

6 - Comme un vieil arbre garde la mémoire de sa croissance et de sa vie dans son tronc, la Terre conserve la mémoire du passé... une mémoire inscrite dans les profondeurs et sur la surface, dans les roches, les fossiles et les paysages, une mémoire qui peut être lue et traduite.

7 - Aujourd'hui les Hommes savent protéger leur mémoire : leur patrimoine culturel. A peine commence-t-on à protéger l'environnement immédiat, notre patrimoine naturel. Le passé de la Terre n'est pas moins important que le passé de l'homme. Il est temps que l'Homme apprenne à protéger et, en protégeant, apprenne à connaître le passé de la Terre, cette mémoire d'avant la mémoire de l'Homme qui est un nouveau patrimoine : le patrimoine géologique.

8 - Le patrimoine géologique est le bien commun de l'Homme et de la Terre. Chaque Homme, chaque gouvernement n'est que le dépositaire de ce patrimoine. Chacun doit comprendre que la moindre déprédation est une mutilation, une destruction, une perte irrémédiable. Tout travail d'aménagement doit tenir compte de la valeur et de la singularité de ce patrimoine.

9 - Les participants du 1er Symposium international sur la protection du patrimoine géologique, composé de plus d'une centaine de spécialistes issus de trente nations différentes, demandent instamment à toutes les autorités nationales et internationales de prendre en considération et de protéger le patrimoine géologique au moyen de toutes les mesures juridiques, financières et organisationnelles.

Fait le 13 juin 1991, à Digne, France.